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Pla de Barris de Barcelona 

Comissió de Seguiment de Roquetes i Verdum 

Dia: 10/07/2023 Hora: 18:00 h Lloc: Biblioteca de Les Roquetes 

 

Assistents: 

 

Entitats: 

 

AV Roquetes 

Plataforma d’Entitats de 

Roquetes 

Kasal de Joves de Roquetes 

Centre Ton i Guida 

Pla Comunitari de Roquetes 

Pla Comunitari de Verdum 

AV Verdum 

Casal de Barri de Verdum 

Personal tècnic: 

 

Arnau Balcells, Direcció del Pla 

de Barris 

Mireia Valls, Tècnica del Pla de 

Barris 

Antonio Cabrera, Tècnic de Barri 

Consellers/eres dels grups 

polítics: 

 

No hi ha representació política. 

Nombre total de persones assistents: 16 (9 dones, 7 homes) 

 

Ordre del dia: 

 

1. Fins a quin moment es poden mobilitzar diners del Pla de Barris? 

2. Situació del PdB segons la nova situació política 

3. Continuïtat d’accions i projectes més enllà de desembre de 2024 

4. Figura de dinamització de gent gran a Verdum 

5. Usos provisionals Alonso Cano 

6. Usos i gestió Jardins Escola Freire 

7. Aula Taller Escola Turó de Roquetes 

8. Programa Funcional del Mercat de Montserrat  

9. Pròxima reunió de la Comissió de Seguiment 

 

Temes tractats i acords de la sessió: 

 

Temes tractats: 

- Queixa de l’AV Verdum i l’assemblea de barri de Verdum sobre les decisions relatives als usos 

provisionals d’Alonso Cano, preses al marge dels seus espais de decisió. 

- Turó Sala i L’Asfàltica, sala de l’Escola Antaviana 

 

Acords presos a la sessió: 

- Demanda d’una reunió amb els tècnics del PdB i els polítics responsables de cara a la tardor. 

- El 16 d’octubre a les 18.00 h a la Biblioteca de Roquetes es convoca una reunió de treball, de cara a 

preparar la reunió política que tindrà lloc a la pròxima Comissió de Seguiment del mes de novembre. 

 



Acta de la Comissió de Seguiment del Pla de Barris de  Roquetes i Verdum, 10 de juliol de 2023. 2 

Acta: 

 

 

Mireia Valls, Cap de Projectes del Pla de Barris, dona la benvinguda i proposa una roda de presentacions  

 

1. Fins a quin moment es poden mobilitzar diners del Pla de Barris?  

  

Mireia Valls explica que el pressupost disponible per 2023 no permet obrir noves accions, ja que s’ha 

esgotat en el que s’havia previst. El 2024 torna a haver-hi dotació disponible per als compromisos 

existents, però hauria de ser un any de tancament i s’hauria de tendir a no obrir nous projectes.   

 

2. Situació del PdB segons la nova situació política.   

 

Arnau Balcells, Director del PdB, comunica que encara no s’ha pogut parlar amb el nou equip de govern 

per conèixer les seves intencions. Cal considerar que el PdB acaba el 2024 i hi ha cert marge. El que sí 

que està clar és que es vol garantir que els projectes estructurals puguin quedar integrats a l’estructura 

ordinària de l’Ajuntament, independentment del que passi amb el PdB. Així i tot, fins que no hi hagi noves 

directrius, no se sabrà la continuïtat del PdB. 

 

El nou regidor de PdB és en Lluís Rabell, i encara no s’ha pogut parlar amb ell. Quan hi hagi novetats, es 

comunicaran a les entitats. 

 

Yoyi, de l’AV Verdum, pregunta si la nova situació política afectarà la feina quotidiana del PdB.   

Arnau Balcells respon que, fins a desembre del 2024, està tot dotat de pressupost: els projectes que tenien 

plecs continuen. Pel que fa als projectes més petits i a la generació de noves accions depenent de 

contractes menors, s’hauria d’intentar no obrir-ne de nous. Si hi ha un nou PdB més enllà del 2024, aquest 

serà un any més aviat de definició del nou pla i d’encavalcament, igual que va passar el 2020.    

 

Amparo, de la Plataforma d’Entitats de Roquetes i l’AV Roquetes, pregunta si s’ha parlat sobre si s’obrirà el 

PdB a nous barris de la ciutat.   

 

Mireia Valls respon que no se sap res. El que es desprèn de la roda de premsa de la setmana passada és 

que es posarà l’accent a la inversió, però això és només una hipòtesi.   

 

 

3. Continuïtat d’accions i projectes més enllà de desembre de 2024.  

 

Mireia Valls llista els projectes que es consideren més estructurants i transversals, que fa temps que s’està 

negociant com integrar-los a l’estructura de l’Ajuntament:   

 · Educadores socials a les escoles  

 · Menjallibres  

 · Rehabilitació  

 · Concilia  

 · XARSE  

 · Caixa d’Eines  

 · Dispositius d’orientació laboral: Barcelona Activa ho està estudiant. El de Verdum acaba el juliol 

de 2024: si es veu que Barcelona Activa pot assumir-ne la continuïtat, s’avisarà les entitats per parlar-ne.

  

Íngrid, tècnica del Pla Comunitari de Roquetes, pregunta si aquests projectes s’estan estudiant o ja està 

confirmada la seva continuïtat.   

 

Mireia Valls respon que alguns s’han treballat més i d’altres s’estan estudiant.   
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Arnau Balcells afegeix que, en principi, hi ha la voluntat que aquests projectes es quedin, independentment 

de què passi amb PdB. La XARSE tothom té molt clar que ha de continuar, però no està clar com i el 

Concilia falta veure si el nou govern vol continuar-lo o no i de quina manera: així i tot, està garantit fins a 

juliol de 2024. 

 

Yoyi, de l’AV Verdum, recorda que a la Comissió de Seguiment s’havia parlat de posar-se a treballar a fons 

aquestes qüestions a través d’una  reunió on hi estiguin equips tècnics, equips polítics, i agents veïnals. 

Elies, del Pla Comunitari de Verdum, remarca que té molt sentit que es faci una reunió política on hi hagi 

també les entitats. És important no perdre’s la part de les negociacions i prioritzacions sobre quins 

projectes continuaran i quins no. 

 

Arnau Balcells respon que encara hi ha una reunió pendent entre PdB, la Regidora i el nou equip de 

govern per a fer una primera presa de contacte.   

 

Yoyi, de l’AV Verdum, demana que consti la demanda d’una reunió amb PdB i els agents polítics 

responsables de cara a la tardor.   

 

Arnau Balcells es compromet a traslladar-la.  

  

Mireia Valls afegeix que hi ha els projectes més transversals que es negocien amb les diverses àrees de 

l’Ajuntament, però també hi ha projectes de territori que s’està buscant la continuïtat amb Districte. A Nou 

Barris el volum de pressupost per a garantir la continuïtat de tots els projectes és gran, i per tant complicat. 

De moment, els projectes que ja estan damunt la taula són:  

 · Dinamització de persones grans  

 · Dinamitzacions juvenils.    

 · Tasta la Vida: s’està intentant que es pugui quedar.  

 

Cristian, del Kasal de Joves de Roquetes, pregunta si Karpa, Franja i Tronet continuarà.   

Mireia Valls respon que la continuïtat l’estan treballant les entitats del territori, amb l’objectiu d’aconseguir 

un servei de gestió cívica. Des de PdB es finançarà el 2023-24, i després es retirarà. Cal tenir en compte 

que és un projecte de territori que no va néixer amb PdB i, per tant, PdB no el sostindrà com a propi.  

 

4. Figura de dinamització de gent gran a Verdum.   

 

Yoyi, de l’AV Verdum, exposa que aquesta qüestió s’enllaça amb el segon punt que ja s’ha parlat: què 

passa amb el finançament, els projectes que s’han d’iniciar amb PdB i les licitacions, ja que el concurs de 

dinamització de persones grans s’ha retardat molt més del previst, ja encarant el final de PdB.   

 

Mireia Valls respon que el concurs ja està resolt, però que fins que no hi hagi Consell d’Administració a 

Foment de Ciutat, no es pot firmar el plec administratiu. Això significa que fins a l’octubre o el novembre no 

es podrà signar i el projecte arrencarà més tard del previst. Els mesos adjudicats continuen sent 18 i la 

dotació està garantida: el projecte no acabarà el desembre de 2024, sinó que s’estendrà fins a esgotar els 

mesos de servei contractats. Aquest és un dels projectes que si funciona bé, es voldria estructurar 

independentment del que acabi passant amb PdB. 

 

Cristian, del Kasal de Joves de Roquetes, pregunta quins ítems es fan servir per a considerar uns projectes 

com a estructurants per a demanar la continuïtat.   

 

Arnau Balcells respon que els que són d’Àrea i no depenen tant de Districte, com per exemple els 

d’Educació, ja es tenia la idea que continuessin. Després, hi ha un paquet de projectes més de Districte, 

que es va fer una selecció pensant en quins tenia més sentit mantenir.   
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Mireia Valls afegeix que s’ha treballat estretament amb Districte. Hi ha projectes que eren una voluntat 

inicial de Districte, però no hi havia ni mans ni pressupost i PdB ha servit per a poder-los engegar.   

 

Arnau Balcells recorda que la continuïtat és de cara el 2025, perquè 2024 ja està garantit. La idea original 

dels PdB era que tinguessin inici i final, però la situació ha portat a repetir una 2a edició del PdB, i ara se’n 

planteja una 3a.  

 

5. Usos provisionals Alonso Cano.   

 

Yoyi, de l’AV Verdum, recorda que els PdB, més enllà de suposar una injecció de diners importantíssima, 

també ajuden molt a cohesionar espais comunitaris de decisió o de treball: sempre és més fàcil fer-ho quan 

hi ha una acció concreta. Explica que s’ha creat una assemblea de barri a Verdum per fer el seguiment del 

PdB, amb la idea que aquest espai continuï més enllà del PdB. Pel que fa a la decisió dels usos 

provisionals del local d’Alonso Cano, exposa que s’han trobat amb interferències que no han agradat. Hi ha 

un espai veïnal que es reuneix un cop al mes, l’assemblea de barri i a més hi ha taules de treball 

temàtiques: remarca que és allà on es prenen les decisions, fent a tothom corresponsable de les 

necessitats i les oportunitats. Critica que, amb la qüestió dels usos provisionals, s’han trobat més d’una 

sorpresa i no ha agradat com s’han pres les decisions a cop de trucada telefònica. És a l’assemblea on es 

vol que es prenguin les decisions: tant pel que fa als usos provisionals com els definitius. Demana que 

consti formalment aquesta queixa a la Comissió de Seguiment. També recorda que es volia demanar 

l’espai per a magatzem el mes de juliol, però no ha sigut possible.   

 

Mireia Valls es disculpa per la part que li pertoca. Explica que amb Districte es fan coordinacions tècniques 

quinzenalment i es va fer una exploració de possibles serveis territorials de l’Administració que podrien 

gaudir d’aquests usos provisionals, com l’equip d’Espai Públic i Escales. També van aparèixer altres 

propostes, que no es van contrastar amb l’Assemblea de Barri. Pel que fa al calendari, anuncia que dilluns 

passat es van començar a fer arranjaments, un cop solucionada una qüestió de tramitació. La previsió és 

de 3 setmanes de feina: tot i que a l’agost estarà disponible, segurament s’anirà al mes de setembre.   

 

Yoyi, de l’AV Verdum, recorda que, com a Comissió de Festes i AV Verdum, es volia disposar de l’espai el 

juliol, però no ha sigut possible i ara ja està.  

 

 

6. Usos i gestió Jardins Escola Freire.  

 

Yoyi, de l’AV Verdum, explica que es tracta d’un punt informatiu. Aquesta setmana l’Escola Freire encara 

està oberta: anima els assistents a apropar-se a veure els arranjaments que s’han fet. Celebra la reforma 

dels jardins: ha servit, a més, per a tenir relació de nou amb l’equip Freire i per a unir i motivar a l’escola, 

els alumnes i l’equip directiu. De cara el setembre,  es parlarà per a veure com es poden fer servir: es 

tracta d’un espai molt maco. Mireia Valls valora que ha sigut un projecte molt maco i remarca que una de 

les voluntats ha estat la obertura dels jardins al veïnat i a l’entorn: es farà una visita per a veure quines 

potencialitats té.  

 

Marina, tècnica del Pla Comunitari de Roquetes, pregunta si l’espai estarà obert en l’horari de l’escola. 

Mireia Valls respon que estarà obert en horari escolar i s’està estudiant la seva obertura en caps de 

setmana.  

Yoyi, de l’AV Verdum, afegeix que això es treballarà el setembre: s’han d’estudiar diverses fórmules. De 

moment, destaca que ha estat maco el lligam barri-escola a través del PdB: ha sigut molt potent. Ara estan 

les portes obertes per a fer servir això com a oportunitat.   

És un projecte que s’ha fet amb les persones adultes que s’estaven traient l’ESO a l’escola, en horari 

lectiu. Això ha ajudat a l’equip docent a vincular-se i obrir-se. L’escola rebrà la Medalla d’Honor de la Ciutat 

de Barcelona d’enguany.  
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7. Aula-Taller Escola Turó de Roquetes.  

 

Mireia Valls explica que el projecte es va fer amb el Consorci d’Educació, treballant amb l’escola de quina 

manera connectaria amb l’edifici ja construït i altres qüestions. Però, per a poder fer l’obra, s’ha de fer un 

canvi de planejament: dins del calendari de PdB no s’arribarà a poder executar. Això no vol dir que 

s’abandoni: el projecte s’ha redactat i des del Consorci s’ha portat a Ecologia Urbana per a poder fer el 

canvi de planejament. Sí que es faran millores al centre, per a dignificar-lo i no perdre l’oportunitat ni el 

pressupost disponible. 

Marina, tècnica del Pla Comunitari de Roquetes, pregunta si el canvi de planejament és degut al fet que el 

projecte ocupa part del pati.   

Mireia Valls respon que és per un augment d’edificabilitat, de la superfície construïda.   

 

8. Programa Funcional del Mercat de Montserrat.  

 

La idea que s’havia acordat amb Districte era aprofitar el PdB per, mitjançant un procés participatiu, definir 

el Programa Funcional dels entorns del mercat. Mai s’ha acabat d’acotar si això es referia a l’edifici o 

també a l’espai públic proper. Políticament, es va demanar que, de moment, el projecte quedés aturat: 

podria ser que d’aquí a uns mesos es decideixi reprendre aquesta línia. La consigna que hi havia per a fer 

aquest procés participatiu era implicar Roquetes, Verdum i la Prosperitat.  

Amparo, de la Plataforma d’Entitats i de l’AV Roquetes, recorda que ja s’havia fet un procés participatiu a 

Roquetes, que també s’havia d’incloure. També recorda que es va acordar que s’avisaria per parlar del 

tema de la cuina comunitària, però no hi ha hagut més notícies.   

Antonio Cabrera, tècnic de barri, explica que l’associació comercial està ocupant uns locals que 

desapareixeran. També han expressat la seva inquietud al respecte: està previst que es formi una 

Comissió de Seguiment per aquests dos temes, la cuina comunitària i els locals. Pel que fa als entorns, 

matisa que es parlava de l’edifici que es conservarà, l’enjardinament de l’espai públic i altres qüestions, 

com una marquesina que es volia mantenir: això està per veure, ja que hi ha discrepàncies entre 

Urbanisme i Districte. En resum, tot està aturat.   

 

Sílvia, de l’AV Roquetes, pregunta què passarà amb els diners que hi havia previstos, en cas que no es tiri 

endavant el procés participatiu.   

Mireia Valls respon que no hi ha un import assignat. No existeix un import tancat per a cada acció que es 

desplega: les accions grans sí, però les petites no.   

Yoyi, de l’AV Verdum, insisteix que els diners que no es gastaran al procés participatiu, s’hauran de gastar 

a una altra banda.   

Mireia Valls respon afirmativament, tot i que és possible ja s’hagin gastat. Recorda que també hi ha hagut 

altres projectes que no estaven previstos i s’han pogut executar: part de la gràcia del PdB és poder donar 

espai a noves oportunitats que sorgeixen durant el procés de desplegament.   

 

Aïda, tècnica del Pla Comunitari de Roquetes, pregunta si passa el mateix amb la construcció de l’Aula-

Taller.   

Mireia Valls respon que una part dels diners disponibles es destinaran a dignificar el centre. L’altra part dels 

diners es posaran a l’Escola Marta Mata de Verdum, per a realitzar unes millores a la caseta del conserge.  

 

Arturo, del Centre Ton i Guida, pregunta si finalment s’activarà la programació a Turó Sala.   

Mireia Valls respon afirmativament: serà de cara a la tardor, no s’ha contractat encara. Es combinarà amb 

programació de ciutat. 

 

Yoyi, de l’AV Verdum, pregunta si això serà fins que s’acabi el Pla de Barris.   

Mireia Valls respon afirmativament: fins al desembre de 2024. El seu funcionament s’ha pensat a través 

d’un equipament cultural: amb PdB es pot tastar quin import s’hauria d’ampliar en el plec, perquè un 
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equipament pugui gestionar-ho. 

 

Arnau Balcells afegeix que tot el que s’ha de traspassar a l’Ajuntament s’ha de veure on es col·loca perquè 

sigui fàcil de gestionar: com que desapareixerà la tècnica del PdB, s’ha de pensar bé, tenint en compte que 

cada gestor, cada barri, cada sala i cada director de centre són diferents. La millora per a l’escola ja és molt 

gran, tot i que, per la forma, els accessos, com és la sala i en quina condició està, potser no és tan potent.  

 

Antonio Cabrera apunta que l’Asfàltica, la sala de l’Antaviana, també serà un tema que s’haurà d’estudiar 

com queda la gestió. Mireia Valls recorda que el PdB no està en aquest projecte: l’escola, el Consorci i 

l’Ateneu han anat fent visites. El PdB va tocar-ho tangencialment amb la contractació d’una persona de 

perfil artístic a l’Antaviana per ordenar l’eix artístic de l’escola. Destaca que això ha coincidit amb un 

moment de tensió amb la sala i ha ajudat a acompanyar.   

 

9. Pròxima reunió de la Comissió de Seguiment.  

 

Mireia Valls proposa el pròxim dilluns 16 d’octubre a les 18.00 h a la Biblioteca de Roquetes.   

Yoyi, de l’AV Verdum, pregunta si seria molt agosarat intentar fer la reunió política el mateix 16 d’octubre.  

Mireia Valls respon que potser sí, però compta que ja hi assistirà l’equip de consellers.   

Yoyi, de l’AV Verdum, proposa que es posi com a punt de l’ordre del dia la preparació de la reunió política, 

que s’hauria d’intentar fixar de cara el novembre.   

 

Arnau Balcells respon que, en 15 dies, els tècnics del PdB tenen una reunió de seguiment polític: 

transmetran aquesta voluntat.    

 

Marina, tècnica del Pla Comunitari de Roquetes i Amparo, de la Plataforma d’Entitats de Roquetes i l’AV 

Roquetes, expressen l’estranyesa de preparar una reunió amb els polítics, comptant amb la presència de 

consellers de Districte.   

 

Mireia Valls proposa traslladar la Comissió de Seguiment el novembre i el 16 d’octubre fer una reunió de 

treball: parlarà amb els equips comunitaris, per veure com enfocar-la. Més endavant es farà una proposta 

de data concreta per la Comissió de Seguiment.  

 

La proposta s’accepta per unanimitat.  

 

 

Dades de la sessió: 

 

 

 

 

 

 

 


